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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Vice ordföranden Eva Fagerhem (S) var mötesordförande då 
ordföranden Abit Dundar (FP) anmält förhinder. Eva Fagerhem (S) 
och Lars Svärd (M) utsågs att justera dagens protokoll. Justering sker  
2 oktober 2013. 
 
Ärende 16 på dagordningen, gällande ansökan om serveringstillstånd, 
utgår. Ärendet tas upp vid nämndsammanträdet 24 oktober 2013. 
 
Anmäldes att protokollet från sammanträdet 29 augusti 2013 
justerades 4 september 2013. 
 
Dagordningen godkändes. 
_____________________ 
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§ 2   

Utegym  
Svar på medborgarförslag 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Två medborgarförslag om utegym, ett i Axelsberg och ett vid 
Blommensbergsskolan har inlämnats till nämnden. Förvaltningen ser 
positivt på förslaget att anlägga ett gym i Arkenparken och föreslår att 
det tas med i planeringen för upprustningen av hela Arkenparken. 
Förvaltningen anser det dock inte motiverat med ett nytt gym vid 
Blommensbergsskolan då det redan finns ett befintligt gym inom 
området. 
 
Kommande önskemål om utegym kan med fördel samlas upp i arbetet 
med att revidera stadsdelsnämndsområdets parkplaner där 
allmänheten kommer att få möjlighet att komma med synpunkter och 
förslag på parkernas innehåll och utformning. För närvarande pågår 
planering för utegym i Doftparken vid sjön Trekanten och på 
Aspuddens idrottsplats. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 4 september 2013. 
Dnr 268-2013-1.2.4, Dnr 371-2013-1.2.4 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
_______________ 
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§ 3   

Grillplats  
Svar på medborgarförslag 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
I ett medborgarförslag föreslås att det anläggs en fast grillplats i 
anslutning till amfiteatern på Hägerstensåsen. Förvaltningen anser att 
det på den föreslagna platsen är möjligt att anlägga en grillplats och 
kan under hösten 2013 eller till våren 2014 genomföra detta. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 2 september 2013. 
Dnr 332-2013-1.2.4 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
_______________ 
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§ 4   

Tertialrapport 2 – 2013 

Beslut 
 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslaget till 

tertialrapport 2 för 2013 med helårsprognos. 

2. Nämnden begär budgetjustering för investeringsbudget till 
maskiner och inventarier med 2,0 mnkr. 

3. Nämnden begär budgetjustering inom stöd- och service till 
personer med funktionsnedsättning med 0,6 mnkr för 
gruppbostaden som öppnar i november 2013. 

4. Nämnden godkänner en ökad omslutning med 4,0 mnkr. 

5. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Nämndens mål bedöms uppfyllas i allt väsentligt. Några dock inte 
inom given budget. Prognosen på årsutfall redovisar ett 
nettounderskott med 6,6 miljoner kronor före resultatöverföringar och 
beräknad budgetjustering. Efter resultatöverföringar och beräknad 
budgetjustering redovisas ingen avvikelse, vilket är oförändrat jämfört 
med föregående prognos. Nämnden begär budgetjustering för stöd- 
och service till personer med funktionsnedsättning med 0,6 mnkr för 
gruppbostaden som öppnar i november 2013 och investeringsplanen 
med 2,0 mnkr för maskiner och inventarier. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 25 september 2013. 
Dnr 319-2013-1.2.1 
 
Förslag till beslut 
Lars Svärd m.fl. (M), Malin Strid (FP), Hans Tjernström (C) och 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) föreslog att nämnden skulle ställa sig 
bakom förvaltningens förslag. 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram 
ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.  
 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 
reserverade sig till förmån för eget förslag. 

”Att i huvudsak godkänna förvaltningens förslag till beslut samt att 
därutöver anföra:  

Trots Stockholms stads stora budgetöverskott för 2012 fattas det 
ekonomiska resurser ute i stadsdelarna. Trots att vi vet att 
förvaltningens tjänstemän, utifrån givna ramar, gör ett gott arbete kan 
vi känna oro för det underskott som redan nu prognosticeras inom 
äldreomsorg, individ- och familjeomsorg samt ekonomiskt bistånd. 
 
Förskola  
Den stora andelen nybyggda förskolor i Hägersten-Liljeholmen 
innebär höga hyreskostnader. För att dessa kostnader inte ska skapa 
problem till exempel vad gäller fortsatt utbyggnad av förskoleplatser i 
vårt område behöver stadsdelen kompenseras ekonomiskt i högre grad 
än idag.  

I ett antal områden har efterfrågan på barnomsorgsplats minskat vilket 
kan få stora konsekvenser för enskilda förskolor. Det är viktigt att 
analysera orsakerna till detta. 
 
Ekonomiskt bistånd 
Förvaltningen skriver att förklaringen till att andelen bidragstagare 
minskar är den stora inflyttningen till stadsdelen av personer med god 
ekonomi. Det vore intressant att analysera orsaken till att även det 
faktiska antalet bidragstagare minskar för att kunna se om det handlar 
om att bidragstagare i större utsträckning kommer i arbete eller om det 
är så att de flyttar från området.  
 
Barn och Ungdom 
Det är oroande att läsa att personalomsättningen bland chefer och 
handläggare på barn- och ungdomsenheten har varit hög under 
perioden och att detta i sin tur lett till en hög arbetsbelastning. Man 
kan undra vad som är orsak och verkan, om det egentligen är så att 
personalomsättningen i själva verket är en konsekvens av en hög 
arbetsbelastning. Precis som förvaltningen säger så kan detta leda till 
akuta kostsamma placeringar varför vi ser positivt på planerna om 
personalförstärkningar.                    Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

Äldreomsorg 
Vad gäller boendeplanering inom äldreomsorgen gör förvaltningen 
bedömningen att det finns en fortsatt risk för en överkapacitet av 
servicehuslägenheter i stadsdelen. För närvarande är ett 40-tal 
servicehuslägenheter i Fruängen och Trekanten outhyrda. Vi hävdar 
fortfarande att stadens riktlinjer vid bedömningar om ansökan till 
lägenhet i servicehus är för restriktiva. Istället för att 
servicehuslägenheter står tomma och genererar tomgångskostnader 
borde fler äldre få flytta till servicehus. Psykisk oro och frånvaro av 
hiss borde vara tillräckliga skäl för bifall. Likaså borde det räcka som 
skäl att vara över 85 år och vilja ha en plats på servicehus. 
 
Feriejobb 
Stadsdelen har i år erbjudit feriejobb till 248 av 602 sökande. 
Vi är inte nöjda med detta utan vi vill att alla stadsdelens ungdomar 
som så önskar ska erbjudas sommarjobb. I några stadsdelar har 
ungdomar även erbjudits arbete på jullovet vilket vi tycker skulle vara 
en bra idé att pröva också i Hägersten-Liljeholmen. Sommarjobb 
rustar ungdomarna för arbetsmarknaden, ger dem ett välbehövligt 
ekonomiskt tillskott samt håller dem borta från stök och bråk. 
Därför borde staden tillskjuta ekonomiska resurser till 
stadsdelsnämnderna så att alla ungdomar som så önskar kan få ett 
sommarjobb.  
 
Heltidstjänster 
Betydligt fler kvinnor än män arbetar inte heltid. När vi talar om 
kvinnors rätt till heltid brukar vi ofta tala om att offentligt anställda 
ska erbjudas rätt till heltid och att rätt till heltid ska vara en integrerad 
del av våra offentliga upphandlingar. Vi anser att förvaltningen måste 
bli bättre på att erbjuda heltid till anställda med ofrivillig deltid. Att 
under 2013 endast kunna erbjuda heltid till 17 av 60 anställda duger 
inte.  För oss är det en viktigt politisk fråga att de som arbetar i 
Stockholms kommun ska ha möjlighet att arbeta heltid. 
 
Sjukfrånvaron 
Ett annat nämndmål som inte kommer att uppfyllas är sjukfrånvaron 
där korttidsfrånvaron har ökat något. Detta är oroväckande och kan 
leda till att även långtidsfrånvaron, som nu minskar, kan vända upp 
igen. En viktig del i att minska sjukfrånvaron är att aktivt verka för en 
bra arbetsmiljö där personalen har en rimlig arbetsbelastning och 
känner att de kan påverka sin arbetssituation.” 
 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 
 
Särskilt uttalande 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
”I rapporten beskrivs hur nämndens mål uppfylls i allt väsentligt, dock 
inte inom given budget. Därför måste vi återigen ställa frågan om det 
är bra för verksamheterna att ständigt balansera på gränsen. 

De budgetjusteringar som föreslås har vi inget att invända mot. 
Ökningen för stöd och service till personer med funktionsnedsättning 
hade gärna fått vara högre. Detsamma gäller ökningen för maskiner 
och inventarier, som till stor del motiveras av det höga antalet nya 
förskoleavdelningar. Förutom att förse nya förskolor med god teknisk 
utrustning är det också en mycket bra inriktning som finns att byta ut 
äldre maskiner i syfte att minska energiförbrukningen. 

En hög andel nybyggda förskolor är bra då lokalerna därmed bör vara 
mer ändamålsenliga, hälsosamma och energieffektiva. Nyare och 
bättre lokaler innebär dock högre hyreskostnader. Hägersten-
Liljeholmen borde kompenseras mer vad gäller detta. 

Det är bra att stadsdelen erbjuder mentorskap till nyexaminerade 
förskollärare och verksamhetsförlagd utbildning till 
förskollärarstudenter för att underlätta rekrytering av förskollärare. 

Att valfriheten upplevs som låg inom barnomsorgen förklaras 
naturligtvis av bristen på förskolor. Det så kallade förskoletalet måste 
inte bara uppnås utan överträffas med råge i de nya hus som byggs, 
för att få bukt med underkapaciteten för stadsdelen som helhet. 

Kan förskolorna ge barnen en trygg och säker miljö där de kan 
utvecklas och inhämta kunskaper? Det samlade intrycket av låga 
siffror för andelen förskollärare, personaltätheten, andelen nöjda 
föräldrar och personalens egna betyg på verksamheterna ger oss 
anledning att vara oroliga. 

Förskolornas arbete med värderingar skulle kunna utvecklas mer. 
Även diskrimineringsgrunder som könsidentitet eller könsuttryck ska 
beaktas i det arbetet. 

Våld i nära relationer ökade i sommar med närmare 30 procent. Denna 
ökning skulle behöva förklaras mer utförligt. Kommer ökningstakten 
att bestå eller var det bara tillfälligt? 

 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

Antalet biståndstagare i stadsdelen sjunker, men antalet personer med 
ett långvarigt beroende av ekonomiskt bistånd ökar. Även detta är en 
ökning som skulle behöva förklaras mer utförligt. Vi skulle också 
vilja se svart på vitt att det minskade antalet biståndstagare verkligen 
beror på att fler blivit självförsörjande, att det inte beror på att de icke 
självförsörjande lämnat stadsdelen som en följd av den gentrifiering 
som pågår. 

Det är positivt att ’Steget framåt’ deltar i ett projekt med målet att 
personer med en funktionsnedsättning ska få arbete på den öppna 
marknaden. Vi hoppas att projektet kan få övergå till att bli en del av 
den ordinarie verksamheten. 

Vi ser även positivt på ’Ungdomsbesök på vård- och omsorgsboende’ 
liksom feriearbete för ungdomar inom äldreomsorgen. Sådana 
verksamheter skulle kunna utvecklas ytterligare. 

Är Stockholm en ren, vacker och trygg stad? Bland annat städningen 
av parker och grönområden lämnar ofta mycket att önska, det är vår 
bild av situationen. De ibland överfulla återvinningskärlen är ett annat 
problem i stadsdelen. 

Miljöarbetet skulle kunna utvecklas rejält. Bland annat behöver 
andelen miljöbränsle i stadens miljöbilar öka ordentligt. Årsmålet för 
andelen matavfall som stadens verksamheter sorterar ut för biologisk 
behandling borde vara högre. 

Genom kultur- och föreningsbidrag bidrar nämnden till möjligheter 
för medborgare att utöva kulturverksamheter. De medel som avsatts 
för den sortens bidrag till kulturen är dock mycket blygsamma. 
Satsningar på lek, rekreation och spontanidrott syns vara villkorade av 
olika exploateringsprojekt. Här ser vi att budgeten för investeringar i 
parkmark med mera behöver förstärkas. 

Arbetet med ökad trygghet för äldre samt att skapa tryggare och 
trivsammare centrum skulle behöva påskyndas. 

När det gäller årsmålen för ungdomars användning av alkohol, 
narkotika och tobak är vi väldigt förbryllade över att mål och utfall 
överensstämmer exakt på decimaler av procent. Årsmålen är också 
extremt lågt satta. Om 72 procent av eleverna i årskurs 2 på gymnasiet 
inte använder narkotika innebär det att 28 procent använder narkotika. 
Mer än var fjärde elev använder narkotika! Det är för mycket. 

 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

Ett annat exempel är årskurs 9 där drygt tre av fem använder alkohol. 
Vi kan inte vara nöjda med att bara två av fem ungdomar i årskurs 9 
inte använder alkohol! Det är på tok för lågt. Var är visionerna? 

Vad gäller tillgängligheten till verksamheter och lokaler är det viktigt 
att förvaltningen och nämnden vid nyanläggning och upprustning tar 
hjälp av den expertis som finns så att inte fel begås. Rådet för 
funktionshinderfrågor ska också få vara delaktiga i planeringen vid 
nyanläggning och upprustning. 

Tillgänglighet handlar inte enbart om den fysiska miljön. Det är också 
viktigt att granska och förbättra information och kommunikation ur 
tillgänglighetssynpunkt. Även de e-tjänster som tas fram ska kunna 
användas av alla. Tekniken ska anpassas efter användarna, inte 
tvärtom. 

Inom äldreomsorgen är nöjdheten med hemtjänstutförarna låg. 
Upplevelsen av att kunna påverka hur tjänsterna utförs bedöms också 
som låg. Det behövs mer resurser till hemtjänsten så att tiden med de 
äldre kan öka. På äldreboendena arbetas det med måltidssituationerna, 
antagligen för att de äldre ska få i sig tillräckligt med näring. Arbetet 
för att minska undernäringen hos de äldre måste fortsätta. 

Vi tror att det finns mycket mer som kan göras för att ge äldre 
människor möjlighet att leva och bo självständigt under trygga 
förhållanden och ha en aktiv och meningsfull tillvaro i gemenskap 
med andra. Problemet med överkapacitet av servicehuslägenheter har 
vi tidigare föreslagit en lösning på, nämligen att revidera stadens 
riktlinjer för handläggning av ärenden inom äldreomsorgen. I väntan 
på det skulle underskottet kunna minskas genom att göra det möjligt 
att hyra ut tomma lägenheter på korttidskontrakt till studenter och 
andra som står utan bostad. 

Hur det ser ut med nöjdheten med olika tjänster som utförs är förstås 
kopplat till de anställdas upplevelse av ’Stockholms stad är en 
attraktiv arbetsgivare’. 

Alla som velat ha heltid har inte kunnat erbjudas det på grund av att 
det inte gått att pussla in i verksamheterna. Några har fått fler timmar 
men fortsatt deltid. Strävan efter heltid sägs vara uppmärksammad vid 
nyrekrytering. Betyder det att heltid är det enda som erbjuds i 
samband med nyanställningar? Den anställda som vill arbeta heltid 
ska ha rätt till det, samtidigt som möjligheten till deltid eller 
timanställning måste finnas kvar för den som trivs bra med det. 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

Sjukfrånvaron är hög och korttidsfrånvaron ökar inom 
verksamheterna, vilket är oroväckande och kan leda till att även 
långtidsfrånvaron, som nu minskar, vänder uppåt igen. 

Avslutningsvis beskrivs hur stadsdelens verksamheter är 
kostnadseffektiva. Det är bra. Vi vill att staden utöver det också ska 
vara en ansvarstagande ’konsument’ av varor och tjänster. Vid 
upphandlingar borde därför tydligare miljökrav samt sociala och 
etiska krav ställas. Det ser vi som en självklar parameter att räkna med 
när det ska bedömas vad som är kostnadseffektivt, på längre sikt och 
för fler än de människor som finns i vår absoluta närhet.” 
_______________ 
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§ 5   

Ny förskola på Nybohovsbacken 
Genomförandeärende 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslaget om 

en förskola med kapacitet för åtta avdelningar på 
Nybohovsbacken.  
 

2. Nämnden föreslår att kommunstyrelsens ekonomiutskott 
godkänner förslaget om den nya förskolan. 
 

3. Nämnden ger förvaltningen i uppdrag att beställa förskolan och 
teckna avtal med SISAB om att hyra förskolan, under 
förutsättning att kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner 
projektet. 
 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Antalet barn i åldrarna 1-5 år i behov av förskoleplats inom 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsområde beräknas öka från  
5 378 barn år 2013 till 5 934 barn år 2015 och till 6 749 barn år 2018. 
Stadsdelsförvaltningen föreslår att en ny permanent fristående 
förskola med åtta grupper hyrs på Nybohovsbacken i Liljeholmen av 
SISAB. Förskolan kommer preliminärt vara klar för start under 
augusti 2015. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 10 september 2013. 
Dnr 381-2013-2.6  
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
_______________ 
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§ 6   

Ny servicebostad på Främlingsvägen 
Inriktings- och genomförandeärende 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslaget om 

en ny servicebostad på Främlingsvägen i Midsommarkransen. 
 

2. Nämnden föreslår att kommunstyrelsens ekonomiutskott 
godkänner förslaget om en ny servicebostad. 
 

3. Nämnden ansöker hos kommunstyrelsens ekonomiutskott om 
stimulansbidrag med totalt 600 tkr, varav 100 tkr avser 
beställarstöd och 500 tkr startbidrag. 
 

4. Nämnden ger stadsdelsförvaltningen i uppdrag att teckna 
hyresavtal med Stockholmshem för de åtta bostadslägenheterna 
som servicebostaden utgör, under förutsättning att 
kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner inhyrningen. 
 

5. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Stadsdelsförvaltningen har tillsammans med Stockholmshem 
genomfört en projektering av en ny servicebostad på Främlingsvägen i 
Midsommarkransen. Servicebostaden kommer att omfatta sju 
servicelägenheter och en gemensamhetslägenhet belägna i sex 
bostadshus inom samma bostadsområde. 
 
Stadsdelsnämndens årshyra till Stockholmshem kommer preliminärt 
att bli 754 272 kronor per år för servicebostaden, vilket netto efter att 
hyresintäkterna räknats från blir 95 040 kronor per år (2013 års 
hyresnivå). 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 10 september 2013. 
Dnr 383-2013-2.6  
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
_______________ 
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§ 7   

Förlängning av avtal gällande Hägerstens ungdomsgård  

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner att avtalet 

med Fruängens ungdomsgård AB, organisationsnummer  
556740-5898, gällande driften av Hägerstens ungdomsgård 
förlängs från och med 1 juli 2014 till och med 30 juni 2016. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Inom Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd finns fyra 
ungdomsgårdar. Samtliga drivs på entreprenad från 1 maj 2008. Avtal 
för Hägerstens ungdomsgård som drivs av Fruängens ungdomsgård 
AB tecknades i mars 2011 för tidsperioden 1 juli 2011 till 30 juni 
2014 och innehåller möjlighet till förlängning på samma villkor i två 
år. En förlängning av detta avtal föreslås till och med 30 juni 2016. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 9 september 2013. 
Dnr 380-2010-2.2.2 
 
Förslag till beslut 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) anmälde 
att de inte deltar i beslutet. 
 
Lars Svärd m.fl. (M), Malin Strid m.fl. (FP), Hans Tjernström (C) och 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) föreslog att nämnden skulle ställa sig 
bakom förvaltningens förslag. 
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.   
 
Beslutsgång 
Ordföranden fann att nämnden ställde sig bakom förvaltningens 
förslag. 
_______________ 
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§ 8   

Förlänging av avtal gällande Radiusgården  

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner att avtalet 

med Stockholms stadsmission, organisationsnummer 802003-
1954, gällande driften av Radiusgården förlängs från och med  
1 juli 2014 till och med 30 juni 2016. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Inom Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd finns fyra 
ungdomsgårdar, samtliga drivs på entreprenad från 1 maj 2008. Avtal 
för Radiusgården som drivs av Stockholms stadsmission tecknades i 
juni 2011 för tidsperioden 1 juli 2012 till 30 juni 2014 och innehåller 
möjlighet till förlängning på samma villkor i två år. En förlängning av 
detta avtal föreslås till och med 30 juni 2016. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 9 september 2013. 
Dnr 104-2011-2.2.2   
 
Förslag till beslut 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) anmälde 
att de inte deltar i beslutet. 
 
Lars Svärd m.fl. (M), Malin Strid m.fl. (FP), Hans Tjernström (C) och 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) föreslog att nämnden skulle ställa sig 
bakom förvaltningens förslag. 
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.   
 
Beslutsgång 
Ordföranden fann att nämnden ställde sig bakom förvaltningens 
förslag. 
_______________ 
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§ 9   

Förskolornas arbetssätt att skapa rum i rummet 
Svar på skrivelse från (S), (V) och (MP)  

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på skrivelsen. 
 
Ärendet 
Förvaltningen har fått en skrivelse för beredning av stadsdelsnämnden 
om hur förskolorna tillämpar arbetssättet att skapa rum i rummet.  
 
Förvaltningen redogör för hur förskolornas uppdrag ser ut utifrån 
läroplan, hur det stämmer överens med förskolans arbetssätt, vilka 
faktorer som påverkar kvaliteten i förskolan, hur förskolorna i 
stadsdelen har arbetat med att skapa rum i rummen samt vilka 
erfarenheter som finns av detta arbetssätt. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 28 augusti 2013. 
Dnr 82-2013-1.2.1 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
_______________ 
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§ 10   

Plansamråd för kvarteret Sparbanksboken 5 i 
Hägerstensåsen  
Yttrande till stadsbygnadskontoret 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner i huvudsak 

förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen till 
stadsbyggnadskontoret och anför därutöver följande: 
 
I programområdet för området år 2011 framgick att det skulle 
göras en konsekvensanalys för villorna i Hökmossen, avseende 
påverkan av sprängningar vid byggnationen av Sparbanksboken. 
Villorna i Hökmossen står på lera och är pålade. Den eventuella 
påverkan av förändrade dagvattenförhållanden måste även belysas 
ytterligare. Nämnden tycker också att det är viktigt att det görs en 
noggrann trafikutredning utifrån faktiska trafikmängder på grund 
av problem med framkomlighet. Nämnden vill särskilt markera att 
en ny parklekplats sannolikt inte behövs och det är viktigt att den 
natur som finns kvar sparas orörd. Nämnden anser vidare att 
grönkompensationen bör åstadkommas genom att den naturmark 
som blir kvar tillgängliggörs och närbelägna lekplats rustas upp.  
 
Nämnden vill även betona att beskrivningen av solförhållanden 
inte är tillfredställande. Det behövs ytterligare granskning av de 
nya byggnadernas påverkan på befintlig bebyggelse. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Detaljplanens syfte är att möjliggöra bostäder, studentbostäder och en 
förskola. Planområdet ligger vid Hägerstensåsens östra del och utgör i 
huvudsak naturmark i dag. Projektet innebär att en ny gata som länkar 
samman Kamrerarvägen och Hypoteksvägen anläggs.  
 
Förvaltningen ser positivt på tillskottet av förskoleplatser och 
studentbostäder i området. Förvaltningen lämnar synpunkter på att 
dagvattentillförseln till naturmarksområdet nedanför den planerade 
nybyggnationen måste säkras och att närbelägna lekplatser rustas upp 
istället för att en ny lekplats anläggs. Förvaltningen anser vidare att 
den föreslagna torgytan ska anges som torg istället för park i 
detaljplan samt lämnar synpunkter angående grönkompensation 
utifrån samrådet för programmet för Hägerstensåsen med bland annat 
att Mellanbergsparken utvecklas. 

    Forts. nästa sida 
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Forts. § 10 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 13 augusti 2013. 
Dnr 326-2013-1.5.3 
 
Förslag till beslut 
Lars Svärd m.fl. (M), Malin Strid m.fl. (FP) och Hans Tjernström (C) 
och lade fram ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig 
bakom det. 

Eva Fagerhem m.fl. (S), och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade 
fram ett förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad  
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Reservation 
Eva Fagerhem m.fl. (S), och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 
reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 
 
”Att stadsdelsnämnden beslutar att inte anta förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 

Att som svar på remissen anföra att stadsbyggnadsnämnden inte bör 
fatta beslut i ärendet Sparbanksboken 5 om att fortsätta byggprocessen 
förrän man gjort en Miljökonsekvensbeskrivning (MKB). 

Att man innan beslut fattas också utreder risken för ras, 
radonförekomst och att man säkrar dagvattentillförseln till 
naturmarksområdet nedanför den planerade nybyggnationen så att inte 
villabebyggelsen i Hökmossen drabbas negativt. 
 
Samt att därutöver anföra:  

Utifrån skrivelser från berörda boendes har det framkommit en oro för 
vilka konsekvenser den planerade byggnationen kan få för miljön.  

Det är också rimligt att bemöta de boende önskemål om vidare 
utredning beträffande miljön.  

Dessutom anser vi att staden inte ska sälja mark till byggande av 
bostadsrätter utan istället upplåta mark med tomträtt. Detta för att 
säkerställa byggande av hyresrätter.”                          Forts. nästa sida  
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Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 
 
”Att överlämna följande som remissyttrande till 
stadsbyggnadskontoret. 

Vi har sedan länge märkt av att det finns för lite naturmark och 
parkmark i stadsdelarna Hägerstensåsen och Västberga. När även 
stadsbyggnadskontoret har uppmärksammat att det finns för få parker 
i samma stadsdelar, verkar det utom all sans att bygga på naturmarken 
i kvarteret Sparbanksboken 5. I stadsbyggnadsnämndens 
tjänsteutlåtande ’Startpromemoria för planläggning av Timotejen 17 i 
stadsdelen Västberga’ (dnr 2013-12715, sidan 14) går att läsa: 
’Stadsbyggnadskontoret bedömer också att det finns behov av en ny 
offentlig park i planområdets närhet. Avståndet till närmaste park är 
långt och Telefonplan är redan idag underförsörjt.’ 

Det byggs mycket i stadsdelen Hägersten-Liljeholmen och 
människorna som bor här och människorna som flyttar in behöver 
natur att vistas i för att må bra helt enkelt. Vi är därför för att bevara 
stadsdelens gröna lungor och föreslår att staden ska bygga på höjden 
och på redan exploaterad mark. 

Det är också betydligt klokare att bevara naturmarken – om en ny 
förskola byggs – för barnens utevistelse och lek. På sidan 25 i 
planbeskrivningen står det att ’Även gröna tak kommer utgöra 
kompensation av grönytor.’ Vi antar att tanken inte är att 
förskolebarnen och andra medborgare ska leka och idrotta på de gröna 
taken. 

Förslaget om en ny förskola sades vid samrådsmötet den 4 september 
kunna medföra att förskolan Mellanberget kan avvecklas och att en 
upprustning därefter kan ske av Mellanbergsparken. Vi vill att det ges 
garantier för att en sådan upprustning verkligen blir av. Det får inte bli 
så att norra delen av Mellanbergsparken exploateras efter det att 
förskolan där har avvecklats. 

Om paviljongerna i Mellanbergsparken ska avvecklas och parken 
stärkas på olika sätt, anser vi att nya bostäder söder om utebadet 
Hägerstensbadet, mot E4/Södertäljevägen (Västertorpsmotet), skulle 
vara en bättre idé än att bygga i slänten ner mot Hökmossen. Hus 
söder om utebadet skulle kunna fungera som en bullerbarriär mot 
trafiken och göra Mellanbergsparken roligare att vistas i.  

Forts. näsa sida 
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Att bygga bostäder så nära trafiken var okej när det gällde det gamla 
förslaget för Timotejen 17 och måste i så fall gälla även södra delen 
av Mellanbergsparken (som inte är så mycket park idag utan mest en 
trist grusplan). 

Att slösa bort biologiskt värdefull naturmark genom att skapa ett 
asfalterat torg vore allt annat än ansvarsfullt. Det finns torg både på 
Hägerstensåsen och vid Telefonplan som medborgarna kan använda i 
första hand. 

Vi vill inte ha en ny bilväg mitt i naturmarken. Den skulle generera 
mer biltrafik och vara en fara för barn som leker i området. 

Geotekniska förhållanden har inte utretts tillräckligt. Någon 
miljöbedömning har inte gjorts. Kritiken mot detta skulle vi kunna 
utveckla ytterligare, men väljer att istället hänvisa till de skrivelser 
som medborgare har lämnat in. Bland annat har 284 boende i 
Hökmossen lämnat in en både välskriven och detaljerad skrivelse som 
på ett utförligt sätt tar upp planförslagets olika brister. 

Vi kan se fördelar med att bygga en ny förskola och studentbostäder i 
det aktuella området. Naturmarken i områdets östra del måste däremot 
bevaras, den får inte exploateras. 

Om stadsbyggnadsnämnden ändå skulle godkänna förslaget om nya 
bostäder på naturmarken i områdets östra del måste parkeringstalet 
sättas betydligt lägre än det föreslagna 0,7. Vi anser också att stadens 
mark ska upplåtas med tomträtt, inte säljas, samt att eventuella nya 
bostäder ska vara hyreslägenheter.” 

_______________ 
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§ 11   

Samverkan mellan kommuner om nyanlända 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Kommunerna i Stockholms län har sett över den överenskommelse 
som funnits sedan 2009 om samverkan kring introduktion av personer 
som nyligen kommit till Sverige. Översynen har gjorts med anledning 
av att etableringsreformen flyttade stora delar av ansvaret från 
kommunerna till Arbetsförmedlingen.  
 
Eftersom ytterst få nyanlända flyktingar bor i Hägersten-Liljeholmens 
stadsdelsområde är förvaltningen för närvarande inte i så hög grad 
berörd av de frågor som överenskommelsen handlar om. Utifrån den 
kunskap och erfarenhet som finns är förvaltningen positiv till det som 
föreslås både vad gäller mål, organisation och prioriterade områden. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 19 augusti 2013. 
Dnr 329-2013-1.5.1 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
_______________ 
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§ 12   

Översyn av ersättningssystem för hemtjänst  
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Stadsledningskontoret har utarbetat ett förslag till nytt ersättnings-
system inom hemtjänsten. Förslaget innebär att det nuvarande 
systemet med ersättning för bedömda timmar förändras så att 
utföraren istället ersätts för faktisk utförd tid. Det nya ersättnings-
systemet föreslås börja gälla från 1 januari 2014. För att ersättning 
efter utförda timmar ska vara möjlig föreslås också att ett 
tidsredovisningssystem införs. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning är positiv till förslaget. 
Det nya systemet är tydligare och enklare att förstå. Hänsyn behöver 
dock tas till att ersättningssystemet kan komma att innebära ökade 
kostnader för beställarsidan inom äldreomsorgen samt även vissa 
merkostnader för hemtjänstutförarna. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 12 augusti 2013. 
Dnr 354-2013-1.5.1 
 
Förslag till beslut 
Lars Svärd m.fl. (M), Malin Strid m.fl. (FP), Hans Tjernström (C), 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezais (V) föreslog at 
nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att 
nämnden skulle ställa sig bakom det. 
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.   
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 

Forts. nästa sida 
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Reservation 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för 
eget förslag. 
 
”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Det nuvarande systemet för ersättning till hemtjänstutförarna har 
svagheter. Därför välkomnar vi den översyn som nu gjorts och 
förslaget till nytt system för ersättning och tidsregistrering. 

De hittillsvarande ersättningsnivåerna har visat sig vara för låga, något 
som har haft negativa effekter för både kvaliteten i omsorgen om de 
äldre och för vårdpersonalens arbetsmiljö. Även modellens otydlighet 
har medfört svårigheter för såväl utförare som biståndshandläggare 
och har bidragit till att uppföljningen inte kunnat bli tillräckligt 
noggrann. 

Det föreslagna nya systemet, som mer liknar dem som tillämpas i 
andra kommuner, fokuserar på den hemtjänst som faktiskt utförs. Det 
blir tydligare för alla berörda vad som beslutats och vad som utförts. 
En ny teknisk lösning för rapportering kommer att innebära en säkrare 
uppföljning. Det är viktigt att följa upp kvaliteten i omsorgen, inte 
enbart fokusera på antalet utförda timmar. 

Nyordningen förutsätts genomföras omsorgsfullt och med en 
noggrann uppföljning. Beredskap ska finnas för eventuella 
justeringar.” 
 
 
Särskilt uttalande 
Eva Fagerhem m.fl. (S) anmälde ett särskilt uttalande. 

”Socialdemokraterna är i grunden positiva till ett nytt 
ersättningssystem inom hemtjänsten. Dagens sätt att organisera 
hemtjänsten och ersättningen som följt med har lett till att flera seriösa 
och duktiga aktörer valt att säga upp avtalet med Stockholms stad då 
de anser att de inte kan utföra sina åtaganden på ett fullgott sätt. Att 
bättre anpassa ersättningssystemet för verkligheten är bra. Däremot 
finns fortfarande en rad problem inom hemtjänsten i Stockholm så 
som den borgerliga majoriteten valt att organisera den. 
 
 
 

Forts. nästa sida 
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Som Äldrecentrum visar i sin utvärdering av det nuvarande LOV-
systemet är det många äldre som upplever att det är svårt att välja. I 
vår stadsdel finns för närvarande 206 utförare. Informationen som ges 
på kommunens hemsida och som ska visa på skillnaderna mellan olika 
verksamheter visar tvärtom så stora likheter att det blir mycket svårt 
att välja. Det är ingen slump att många utförare valt namn som börjar 
på bokstaven A – då man hamnar högt upp i listan på detta sätt.  

Samtidigt leder mängden utförare till kvalitetsproblem som 
Äldrecentrum konstaterar i sin utvärdering: 

’Ett viktigt syfte med LOV var att genom ökad mångfald, nå bättre 
kvalitet. Det har inte gått att finna någon forskning som visar om detta 
har uppnåtts. Ett område som uppmärksammas är att valfrihetssystem 
gynnar resursstarka individer i förhållande till mer resurssvaga. Ett 
annat område gäller risker förknippade med att ha ett stort antal 
utförare. Bland annat tog Socialstyrelsen i en rapport 2011 upp att det 
faktum att det finns många utförare försvårar för vårdgivarna att 
samordna vården och omsorgen. Något som är avgörande för 
kvaliteten på vården och omsorgen om allra mest sjuka.’ 

I stora stycken är förslaget om ett nytt ersättningssystem och 
underlaget från SLK också en anklagelseakt mot det nuvarande 
systemet enligt LOV. Systemet har missgynnat de seriösa som inte 
fuskar medan det har gynnat andra aktörer. Nu ska höjningen 
finansieras genom att de som fuskar inte ska få betalt för timmar som 
inte utförs. Detta samtidigt som SLK konstaterar att många äldre inte 
får den omsorg som de har rätt till och att ökande kostnader till stor 
del har uppstått för att tiden för gång/transporter ökat mellan 
brukarna. Kompensationen, som är välkommen, införs nu till stor del 
till för att kompensera ökad transporttid samtidigt som man inte gör 
något åt grundproblemet.  

I spåren av en extremt liberal marknad, dålig kontroll, svårigheter för 
äldre att välja följer alltså missförhållanden som inte är norm – men 
ändå alltför vanliga. Samtidigt skapar mängden utförare också 
problem ur perspektivet resurser. 

Det nya systemet bör värderas närmare när man ser 
tillämpningsföreskrifterna (som ännu inte finns). Utfallet såväl för 
staden som för brukarna bör analyseras innan systemet definitivt 
sjösätts. Likaså bör systemet värderas utifrån administrativ börda för 
personalen.” 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 12 
 
Särskilt uttalande 
Carita Stenbacka Tenezakis (V) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
”Vänsterpartiet välkomnar översynen och vi lämnar inget annat 
förslag till beslut. 

Ersättningen ska vara baserad på utförd tid istället för beviljad tid. Då 
beräknas den debiterbara tiden att sjunka, vilket innebär att utrymme 
inom befintlig ram finns för att höja ersättningen per tjänst i 
jämförelse med idag. Det är naturligtvis bra.  

Vänsterpartiet tror att lika viktigt som ett skarpare ersättningssystem 
för att komma tillrätta med överdebiteringar, lika viktigt är att ändra i 
LOU och LOV så att det går att ställa krav på företagen att de inte är 
vinstsyftande utan återinvesterar överskott.  

Viktigt är också att i förfrågningsunderlag ställa tydliga krav på 
personalens utbildningsnivå och anställningsförhållanden så att de 
pengar som tillförs hamnar där de ska. För att göra detta behöver vi 
inte vänta på en förändrad lagstiftning – det kan vi göra redan i dag.  

I den bästa av världar kommer hemtjänsten ha kvalificerad personal 
som till största delen är fastanställd på heltid och har generöst med tid 
för brukarna. Vi har lång väg dit, och sannolikt behövs många fler 
insatser.  

Ersättningen som den är uträknad idag bygger på ett genomsnitt av 
hur situationen ser ut idag. Eftersom denna situation varierar starkt så 
betyder det sannolikt att en del företag med långa avstånd mellan 
brukarna kommer att missgynnas, medan en del företag med 
slimmade personalkostnader kommer att gynnas. Motsvarande 
missgynnande gäller hemtjänstdistrikt i tättbebyggda respektive 
geografiskt utsträckta områden. Just därför ar det viktigt att även 
förfrågningsunderlaget blir skarpare. Personalkostnaderna är 
beräknade på den genomsnittliga lönen för omvårdnadspersonal i 
staden. Då vår målsättning borde vara mer kvalificerad personal, en 
mer attraktiv arbetsgivare där fler vill arbeta inom äldreomsorgen 
samt slutligen en strävan mot generellt mer jämställda löner i 
Stockholms stad så är den genomsnittliga lönen sannolikt en för låg 
ambitionsnivå. Vi utgår från att vi får tillfälle att återkomma till frågor 
om ersättningar och förfrågningsunderlag.” 

_______________ 
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§ 13   

Anvisningar för arbete med HIV/STI-prevention i  
Stockholms stad  
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Socialförvaltningen och utbildningsförvaltningen har utarbetat ett 
förslag till anvisningar för stadens arbete med hiv och sexuellt 
överförda infektioner (Sexually Transmitted Infections, STI). 
 
Förvaltningen anser att förslaget är genomarbetat och att det täcker in 
det väsentliga på området. Skrivningarna som rör ungdoms-
mottagningarna behöver dock utvecklas. Bland annat vad gäller 
utåtriktat arbete, HBT-kunskaper och ungdomars rätt till information. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 19 augusti 2013. 
Dnr 357-2013-1.5.1   
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
_______________ 
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§ 14   

Reviderade riktlinjer för riksfärdtjänst 
Yttrande till kommunstyrelsen  

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Socialförvaltningen har utarbetat ett förslag till nya riktlinjer för 
stadens arbete med riksfärdtjänsten. Förslaget tar hänsyn till 
rättspraxis och till ändringar som gjorts i lagen sedan de nuvarande 
riktlinjerna antogs 2006. Ett nytt kapitel har lagts till om handläggning 
av ärendet.  
 
Förvaltningen välkomnar förslaget och anser att det är välstrukturerat 
och tydligt vad gäller till exempel beslutsformer. Förvaltningen menar 
att förslaget ökar rättssäkerheten och likställdheten över staden. Några 
mindre förtydliganden behövs dock fortfarande under avsnittet om 
avbokning eller ändring av resa. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 23 augusti 2013. 
Dnr 358-2013-1.5.1 
 
Förslag till beslut 
Lars Svärd m.fl. (M), Malin Strid m.fl. (FP), Hans Tjernström (C) och 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) föreslog att nämnden skulle ställa sig 
bakom förvaltningens förslag. 
 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram 
ett förslag till beslut och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom 
det. 
 
Ordföranden förklarade överläggningen avslutad.   
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden 
ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 14 
 
Reservation 
Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) 
reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 
 
”Att stadsdelsnämnden anför följande som svar på remissen. 
 
Vid revideringen av riktlinjer bör de synpunkter som rådet för 
funktionshinderfrågor påtalat ytterligare beaktas och tas hänsyn till, 
(Socialnämnden 2013-06-11). Det gäller stycket 4.2 om ledsagare där 
det står att om behovet av ledsagning ’bara’ uppstår i samband med 
av- och påstigning och vid byte så ges denna service idag på de 
’flesta’ stationer och terminaler. Rådet har påpekat att: ’Föreslagna 
riktlinjer innebär stora begränsningar och påfrestningar för den 
enskilde. Man kan inte hänvisa till att det fungerar bra med allmänna 
kommunikationer och ledsagare på plats. Det innebär en enorm 
psykisk och fysisk stress att inte veta om det kommer att fungera. Är 
ledsagaren där? Kommer jag ombord? Får jag med mig allt? Och så 
vidare… Måste du dessutom göra flera byten, oftast med långa 
väntetider eller så korta att du riskerar missa anslutningen, då 
mångdubblas besvären. Det innebär en enorm stress, fysisk 
anspänning och trötthet som påverkar personen mycket negativt.’ 
 
Vi menar att skrivningen i riktlinjerna ska förändras så att det inte går 
att godtyckligt förutsätta att denna service finns på plats, vilket det 
med nuvarande skrivning går att göra.”  
 
 
Särskilt uttalande 
Jessica Jormtun m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 
 
”Färdtjänst är av avgörande betydelse för många människor för att 
själva klara sin vardag, när de saknar alternativ som att ta sig fram 
med kollektivtrafik eller dylikt. Vi ser med oro på ytterligare 
begränsningar av färdtjänsten, då dessa kommer att leda till ökade 
problem, mer krångel och stress för den enskilde. Att göra en ny 
bedömning av den enskildes hälsotillstånd inför varje resa anser vi är 
orimligt. 
 
Färdtjänst är och ska vara en självklar del i ett samhälle med 
ambitionen att vara tillgängligt för alla.” 
_______________ 
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§ 15   

Ny ungdomspolitik   
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 
1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 
kommunstyrelsen. 
 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Regeringen föreslår att ett nytt mål ska fastställas för den statliga 
ungdomspolitiken. Förslaget behandlar också viktiga områden för 
ungdomspolitiken samt frågor som rör ansvar, uppföljning och analys.  
 
Eftersom frågor om mål är en angelägenhet för den politiska 
ledningen avstår förvaltningen från att yttra sig om de mål som 
föreslås. Av det som i övrigt framgår av remissen vill förvaltningen 
framhålla att det är positivt att indikatorerna ska samordnas och 
samarbetet stärkas mellan olika aktörer. 
 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i 
ett tjänsteutlåtande från 19 augusti 2013. 
Dnr 379-2013-1.5.1   
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
_______________ 
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§ 16   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av 
pensionärsrådets synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes protokoll från pensionärsrådets möte 24 september 2013. 
_____________________ 
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§ 17   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av synpunkterna 
från rådet för funktionshinderfrågor och lägger protokollet till 
handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 19 september 
2013. 
____________________ 
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§ 18   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  
till handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes minnesanteckningar från förvaltningsgruppen från  
17 september 2013. 
_______________________ 
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§ 19   

Minnesanteckningar Lokala BRÅ 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger minnesanteckningarna  
till handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes protokoll från Lokala Brottsförebyggande rådet från 20 
september 2013. 
_____________________ 
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§ 20   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 
handlingarna. 
 
Ärendet 
Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 
 
Tack för snabbt införande av boulebana i Axelsberg 
Inkom från Mälarhöjden-Hägerstens SPF förening 2 september 2013, 
dnr 501-2012-1.2.3 
 
Synpunkter på detaljplan för kvarteret Sparbanksboken 5 
Från Föreningen Brännkyrka Hägersten, Hyresgästförening och 
Lokala hyresgästföreningens styrelse Kassörskan 1 & 2, 
Kamrerarvägen, inkomna 2, 9, 10 och 16 september 2013,  
dnr 380-2013-1.2.3 
Översänds till stadsbyggnadskontoret 
 
Byt ut plaketten vid Eolshälls - hedra minnet av barnen på pojkhemmet 
(rubricerat som medborgarförslag) 
Inkom 2 september 2013, dnr 402-2013-1.2.3 
Svar från Kulturförvaltningen biläggs 
 
Trafikplaneringen för nya Årstadal 
Inkom 4 september 2013, dnr 405-2013-1.2.3 
 
Rusta upp och utforma Telefonplans bibliotek där platser för barnen är 
skilda från studieplatserna 
(rubricerat som medborgarförslag) 
Inkom 5 september 2013, dnr 406-2013-1.2.3.  
____________________ 
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§ 21   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 
tjänstemannabeslut till handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 
Dnr 3-2013-1.1 
____________________ 
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§ 22   

Nämndens och förvaltningens frågor 

Skrivelse för beredning om läsplattor 
Eva Fagerhem m.fl. (S), Jessica Jormtun m.fl. (MP) och 
Carita Stenbacka Tenezakis (V) överlämnade en skrivelse med 
begäran att förvaltningen undersöker hur många i nämnden som är i 
behov av simkort till sina läsplattor och kostnaderna för detta. 
Dnr 328-2013-3.2 
 
Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning överlämnar skrivelsen 
till förvaltningen för beredning. 
_____________________ 
 
Skrivelse för beredning om förskolan 
Eva Fagerhem m.fl. (S), Jessica Jormtun m.fl. (MP) och 
Carita Stenbacka Tenezakis (V) överlämnade en skrivelse om 
förskolan med begäran om en utvärdering med fokus på arbetsmiljön 
och att en jämförelse görs mellan förskolor. Dnr 82-2013-1.2.1 
 
Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning överlämnar skrivelsen 
till förvaltningen för beredning. 
_____________________ 
 
Kostnader för läsplattor 
Sara Gunnerud (S) önskade en redovisning av inköpskostnader och 
löpande kostnader för nämndens läsplattor. Förvaltningen återkommer 
om detta i svaret på den skrivelse oppositionen lagt om läsplattor.  
Dnr 328-2013-3.2 
 
Boendedialogen i Fruängen 
Eva Fagerhem (S) frågade varför oppositionen inte fått någon 
inbjudan till Boendedialogen i Fruängen. Maria Mannerholm svarade 
att annonsering till boendedialogen har gjorts i lokaltidningen och på 
hemsidan och att alla är välkomna. Någon specifik inbjudan har inte 
skickats ut till nämnden.  
 
Förskolan Grågåsen 
Lars Svärd (M) frågade hur det går med den nya förskolan Grågåsen. 
Gunnar Ohlsén svarade att byggnationen börjar i oktober och att 
verksamheten beräknas starta årsskiftet 2014/2015. 
 

                   Forts. nästa sida 
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Forts. § 22 
 
Stadsdelsdirektörens information 

Samråd för ny detaljplan 
Maria Mannerholm informerade om samråd för ny detaljplan – skola 
vid sjön Trekanten. Samrådstiden är 8 oktober till den 19 november. 
Samrådsmöte kommer att hållas den 22 oktober, lokal ej bestämd.   
 
Goda Exempel Mässan 
Maria Mannerholm informerade från Goda Exempel Mässan som 
hölls tidigare idag i Kulturhuset för anställda i staden. Förvaltningen 
deltog genom att Gunnar Ohlsén höll ett seminarium om vår 
förskoleplanering samt att vi i förvaltningens monter presenterade sju 
goda exempel: Tysta praktikanter, Prognosmodell och arbetssätt för 
förskoleutbyggnad, Beställarenheten äldre, Bättre samverkan – Bättre 
Liv, Vuxenenhetens behandlingskedja, Kravatten som hälsocoach och 
Läsplattor i nämnden.  
 
Boende på härbärge och vandrarhem 
Som svar på fråga från Sara Gunnerud (S) ställd vid föregående 
sammanträde, informerade Ingrid Widebäck att under första halvåret 
2013 bekostade enheten för ekonomiskt bistånd härbärge för 105 
personer, vandrarhem för 27 personer och hotell för 31 personer 
summa 163 personer. Dessutom hade vuxenenheten ytterligare 30 
personer på härbärge, vilket totalt ger 135 på härbärge och en 
totalsumma på 193 personer. 
 
Parkplanen 
Gunnar Ohlsén besvarade fråga från Eva Fagerhem (S) från 
sammanträdet 23 maj 2013 om tidsperspektivet i parkplanen. 
Åtgärderna har inte gjorts inom den tidsrymd som anges i parkplanen. 
Tiden ska ses som en prioritetsordning på åtgärderna. Det gjordes 
ingen kontroll av att det var rimligt att kunna genomföra åtgärderna 
inom den tidsrymden som anges.  
 
Balanslista 
Anmäldes balanslista över inkomna skrivelser från nämnden 2013. 
 
Rapporter för kännedom i pärm 
Lägesbeskrivning gällande projekt med syfte att implementera 
resultatstyrning och evidensbaserad praktik inom Stockholms stads 
socialtjänst 
Rapport från Socialnämnden 27 augusti 2013. 

____________________ 
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§ 28 

Sociala delegationens protokoll 

Beslut 
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 
handlingarna. 
 
Ärendet 
Anmäldes protokoll från sociala delegationen från 12 september 2013. 
______________________ 
 


